



## ကမ္ဘာလူမှုတရားမျှတမှုနေ့

၁။ နှစ်စဉ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် လူမှုတရားမျှတမှုနေ့ လူ့အခွင့်အရေးမြှင့်တင်ရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် ကမ္ဘာလူမှုတရားမျှတမှုနေ့ကို နှစ်စဉ်ကျင်းပလျက် ရှိပါသည်။ ယခုနှစ် ကမ္ဘာလူမှု တရားမျှတမှုနေ့၏ ဆောင်ပုဒ်မှာ "တရားဝင် အလုပ်အကိုင်ဖြင့် လူမှုတရားမျှတမှုကို ရရှိရေး" ဖြစ်သည်။ ဤအခင်းအကျင်းသည် သန်းနှင့်ချီသော အလွတ်သဘော အလုပ်အကိုင်များတွင် လုပ်ကိုင်နေကြပြီး အခြေခံအလုပ်သမား အကာအကွယ်များကို ခံစားခွင့်မရှိသည့် မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အထူးသက်ဆိုင်ပါသည်။

၂။ အာဏာသိမ်းအစိုးရသည် စီးပွားရေးကို ဖျက်ဆီးပြီး လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကျပ်အတည်းကို ဖန်တီးခြင်းဖြင့် တရားမဝင် အလုပ်အကိုင်ပြဿနာကို ပိုမိုဆိုးရွားစေခဲ့သည်။ စစ်အစိုးရသည် အလုပ်သမားများနှင့် အလုပ်သမားသမဂ္ဂများကို ပစ်မှတ်ထားပြီး တိုက်ခိုက်ခြင်း များလည်း ရှိခဲ့သဖြင့် အလုပ်သမား အခွင့်အရေးအတွက် အလုပ်သမားများကို စည်းရုံးရန်နှင့် ထောက်ခံအားပေးရန် ခက်ခဲစေခဲ့သည်။ စိန်ခေါ်မှုများ ကြုံတွေ့နေရသော်လည်း မြန်မာနိုင်ငံရှိ အလုပ်သမားများသည် ၎င်းတို့၏ရပိုင်ခွင့်များအတွက် စည်းရုံးကာ တိုက်ပွဲဝင်နေကြလျက် ရှိပါ သည်။ အလုပ်သမားများသည် သပိတ်များနှင့် ဆန္ဒပြမှုများတွင် ပါဝင်ခဲ့ကြပြီး ၎င်းတို့၏ အလုပ်သမား အခွင့်အရေးများရရှိရေး ကြိုးပမ်းရန်အတွက် အလုပ်သမားသမဂ္ဂများ ဖွဲ့စည်းခဲ့ကြ သည်။

၃။ မြန်မာနိုင်ငံရှိ အလုပ်သမားသမဂ္ဂများကို ပံ့ပိုးကူညီရန်၊ အလုပ်သမားအခွင့်အရေး လေးစား လိုက်နာရန်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံရှိ အလုပ်သမားများအတွက် လုပ်ငန်းခွင်အခြေအနေများ တိုးတက်စေရန် အတွက် စစ်အစိုးရအား ဖိအားပေးရန်မှာ အလွန်အရေးကြီးလှပါသည်။ လူ့အခွင့်အရေး အဖွဲ့အစည်းများသည် အလုပ်သမား အခွင့်အရေး နှင့် အလုပ်သမားသမဂ္ဂများ၏ အရေးပါမှုကို မြန်မာလူမျိုးများအကြား အသိပညာပေးရန် အတွက်လည်း လုပ်ဆောင်လျက်ရှိသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ အလုပ်သမားဥပဒေများသည် အားနည်းပြီး ခေတ် နောက်ကျနေပါသည်။ လွတ်လပ်စွာ အသင်းအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းခွင့်နှင့် စုပေါင်းညှိနှိုင်းပိုင်ခွင့် အပါအဝင် အလုပ်သမားများ၏ အခွင့်အရေးများကို ကာကွယ်ရန် အလုပ်သမား ဥပဒေများကို အားကောင်းအောင် ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်ပါသည်။



၄။ မြန်မာနိုင်ငံသည် အဓိကနိုင်ငံတကာအလုပ်သမားသဘောတူညီချက်အချို့ကိုသာ လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည်။ အစိုးရသည် ၎င်း၏ပြည်တွင်းဥပဒေများကို နိုင်ငံတကာစံနှုန်းများနှင့်အညီဖြစ်စေရန် ကျန်ရှိသော အဓိကအလုပ်သမားသဘောတူညီချက်များကို အတည်ပြုရန် လိုအပ်ပါသည်။ အလုပ်သမား သမဂ္ဂများသည် အလုပ်သမားအခွင့်အရေးများကို ကာကွယ်ရာတွင် အရေးကြီးသော အခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်ပါသည်။ အစိုးရသည် အလုပ်သမားသမဂ္ဂများ လည်ပတ်ရန်နှင့် စုပေါင်းညှိနှိုင်း ရန်အတွက် အဆင်ပြေသော ပတ်ဝန်းကျင်ကို ဖန်တီးရန် လိုအပ်ပါသည်။

၅။ ဤကမ္ဘာလူမှုတရားမျှတရေးနေ့တွင် အလုပ်သမားအခွင့်အရေးများကို လေးစား လိုက်နာရန်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံရှိ အလုပ်သမားများအတွက် လုပ်ငန်းခွင်အခြေအနေများ တိုးတက်ကောင်းမွန်လာစေရန်အတွက် စစ်အာဏာရှင်အား အပြီးတိုင် ဖယ်ထုတ်ရန် လိုအပ်ပါသည်။ နိုင်ငံတကာ အသိုင်းအဝိုင်းကလည်း စစ်အစိုးရကို ဆက်လက်ဖိအားပေးရန်၊ ဒီမိုကရေစီနှင့် လူ့အခွင့်အရေး တိုက်ပွဲမှာ မြန်မာပြည်သူပြည်သားတွေကို ထောက်ခံအားပေးကြရန် တိုက်တွန်းလိုပါသည်။

Magway Region Human Rights Network (MHRN)

Women Lead Resource Center (WLRC)

Youth Empowerment (YE)